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Kodifikace češtiny I 

 

Studijní materiál 5           velká písmena  

 

 Anketní test Ústavu pro jazyk český AV ČR: 

 

1. a) Bydlím na náměstí míru.   2. a) Pracuji v Kavárně u Hrnečku. 

 b) Bydlím na Náměstí míru.    b) Pracuji v kavárně u Hrnečku. 

 c) Bydlím na Náměstí Míru.    c) Pracuji v kavárně U Hrnečku. 

 d) Bydlím na náměstí Míru.    d) Pracuji v Kavárně u hrnečku. 

        e) Pracuji v Kavárně U Hrnečku. 

3. a) Bydlím na nábřeţí Protifašistických bojovníků.  f) Pracuji v kavárně u hrnečku. 

 b) Bydlím na Nábřeţí protifašistických Bojovníků.  g) Pracuji v Kavárně U hrnečku. 

 c) Bydlím na nábřeţí protifašistických Bojovníků.  h) Pracuji v kavárně U hrnečku. 

 d) Bydlím na nábřeţí Protifašistických Bojovníků. 

 e) Bydlím na Nábřeţí protifašistických bojovníků. 4. a) Bydlím v Hotelu pyramida. 

 f) Bydlím na Nábřeţí Protifašistických Bojovníků.  b) Bydlím v Hotelu Pyramida. 

 g) Bydlím na nábřeţí protifašistických bojovníků.  c) Bydlím v hotelu Pyramida. 

 h) Bydlím na Nábřeţí Protifašistických bojovníků.  d) Bydlím v hotelu pyramida. 

 
5. a) Sleduji 12. všesokolský Slet. 

 b) Sleduji 12. všesokolský slet. 

 c) Sleduji 12. Všesokolský slet. 

              d) Sleduji 12. Všesokolský Slet. 

 

6. a) Ţádost je třeba doplnit Kupní Smlouvou ze dne 4. 10. 2011. 

b) Ţádost je třeba doplnit kupní Smlouvou ze dne 4. 10. 2011. 

c) Ţádost je třeba doplnit kupní smlouvou ze dne 4. 10. 2011. 

d) Ţádost je třeba doplnit Kupní smlouvou ze dne 4. 10. 2011. 

 

Psaní velkých písmen 

 

– psaní mnohých slov a slovních spojení je dáno dlouholetou tradicí (např. s velkým 

písmenem se píšou obyvatelská jména: Čech, Moravan, Francouz, Ostravan, s malým 

příslušníci politických stran: lidovec, občanský demokrat) 

– kaţdý jazyk má své zásady psaní velkých písmen, proto se při překladech cizojazyčných 

textů nelze řídit podobou ve výchozím jazyce, ale pravidly platnými pro češtinu (angl. 

European Union x česky Evropská unie) 

– neexistuje pouze jedna pravopisná zásada, jak vlastní jména psát – obtíţná oblast pravopisu! 

Při rozhodování, zda napsat u daného slova nebo slovního spojení velké, nebo malé písmeno, 

se v češtině bohužel často neobejdeme bez věcných znalostí!!! 

– u jednoslovných výrazů musíme např. vědět, zda se mluví o ţidech (stejně jako 

o křesťanech neboli o příslušnících jistého náboţenského vyznání), nebo o Ţidech (stejně jako 

o Němcích, Češích neboli o příslušnících národa)  

– víceslovné názvy: je třeba vědět, zda jde o oficiální název, nebo ne, např. Ostravská 

univerzita (jde o oficiální název) x brněnská univerzita (oficiální název je Masarykova 

univerzita), co dané spojení označuje: Černý most = vlastní název mostu, Černý Most = 
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vlastní název městské části, která v okolí Černého mostu vznikla a podle nějţ byla 

i pojmenována, zda je přídavné jméno součástí zeměpisného jména, např. Severní Amerika, 

nebo ne, např. severní Evropa 

– velká písmena lze v češtině zvolit i pro vyjádření úcty (např. Vy, Váš v úřední 

korespondenci, Bůh v náboţenských textech) 

– pro češtinu, na rozdíl např. od angličtiny, však není charakteristické, aby se velká písmena 

psala na začátku výrazů, které chceme zdůraznit – pokud pisatel povaţuje za účelné určitá 

slova, např. základní pojmy v zákonu, ve vyhlášce, v předpisu, v reklamních textech, 

v dopisech pro zákazníky atp., zvýraznit, měl by uţít jiný způsob písma: kurzivu, podtrţení, 

tučné písmo 

(V této vyhlášce je Celní prostor definován…; Můţete si Účet zaloţit v nejbliţší Pobočce; 

přípravek proti Lupénce a Ekzémům; v Ţádosti uveďte Jméno, Příjmení a Adresu.) 

– z některých vlastních jmen se při uţití v přeneseném významu stávají jména obecná, např. 

to byla havaj, ten je učiněný harpagon  

– ţádný seznam všech oficiálních vlastních jmen neexistuje, u psaní velkých písmen nelze dát 

vţdy jednoznačnou odpověď, který způsob zápisu je správný – lze se řídit pouze obecným 

pravidlem, jak daný typ psát 

 Jména živých bytostí a přídavná jména od nich odvozená 

s VELKÝM písmenem píšeme: 

vlastní jména, příjmení, přezdívky, jména uţívaná jako vlastní 

Mirek, Anička, Karel Čtvrtý, Jiří z Poděbrad, Panna orleánská, Svatý otec, Červená karkulka, 

Mnich sázavský 

jména národů a kmenů, rodů a rodin 

Luţický Srb, Neslovan, Němec, Hanák, Cikán, Ţid, Přemyslovec, Novákovi, Horkých 

obyvatelská jména 

Praţan, Seveřan, Kladenští, Marťan, Měsíčňan (x pozemšťan, nebešťan) 

mytologické a náboţenské postavy, jména zvířat 

Pán Bůh, Syn boţí, svatý Josef, Duch svatý (svatý Duch), svatá Trojice, děd Vševěd, Zeus, 

Rozum a Štěstí (pohádkové postavy), pták Ohnivák, veverka Zrzečka, liška Bystrouška 

s MALÝM písmenem píšeme: 

jména antropologických skupin 

běloch, černoch, rudoch, indián (!!! jedná-li se o národnost – Indián) 
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jména původně vlastní, ale chápaná obecně 

jidáš (zrádce), lazar (nemohoucí), donchuán (svůdce), švejk (vychytralý ulejvák), kuba 

(hlupák) 

jména příslušníků kolektivu 

husita, marxista, sokol, sparťan, luterán, františkán, evangelík, sociální demokrat 

názvy funkcí, povolání a šlechtických titulů 

generální ředitel, ombudsman, prezident ČR, arcivévoda habsburský 

přídavná jména utvořená od osobních jmen pomocí přípony -ský, -ovský 

 alţbětinský, čapkovský, ladovský 

 Jména zeměpisná 

jména světadílů, zemí, krajin 

Evropa, Polabí, Morava 

jména ostrovů, hor, níţin 

Špicberky, ostrov Svatého Tomáše, Severní Alpy (ale rakouské Alpy – viz níţe víceslovné 

názvy), Hornomoravský úval 

vodstvo 

Atlantik, Suezský průplav, Niagara 

hvězdářství  

Jupiter, Váhy, Malý vůz (ale sluneční soustava) 

víceslovné názvy (zpravidla podstatné + přídavné jméno) 

typ Balkánský poloostrov: s velkým písmenem se zpravidla píše přídavné jméno, s malým 

písmenem podstatné jméno 

Pyrenejský poloostrov, Císařský ostrov, Blízký východ, Dálný východ, Divoký západ, Nový 

svět (= Amerika) 

– při změně pořadí obou jmen zůstává velké písmeno u přídavného jména: poloostrov 

Pyrenejský 

typ střední Morava: je nutno vědět, zda přídavné jméno je součástí zeměpisného názvu, 

nebo ne 
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!!! pozor zejména na tato: západní, východní, jiţní, severní, střední, horní, dolní, zadní, přední 

Jiţní Amerika x jiţní Evropa, Severní Korea x severní Evropa, Dolní Sasko x dolní Povltaví, 

francouzská (italská) Riviéra, Podkarpatská Rus 

(chráněné) přírodní útvary 

– součástí pojmenování jsou spojení národní park, chráněná krajinná oblast, (národní) 

přírodní rezervace, (národní) přírodní památka, ptačí oblast, památný strom 

– ve vyhláškách MŢP (a všech oficiálních dokumentech) se píší s velkým písmenem 

(Národní park Šumava, Chráněná krajinná oblast Beskydy, Národní přírodní rezervace 

Býčí skála, Ptačí oblast Lednické rybníky, Památný strom Pernštejnský tis) 

X 

– dle PČP a doporučení ÚJČ AV ČR by měly být psány s malým písmenem – jedná se o 

obecné označení 

 Jména ulic, nábřeží, sadů, městských čtvrtí 

– pokud výrazy ulice, třída, náměstí, nábřeţí, most, sady, alej, apod. označují veřejné 

prostranství, píšou se vţdy s malým písmenem, a to bez ohledu na to, zda stojí na prvním, 

nebo na druhém místě (obecné výrazy ulice, třída se, zejména v adrese, často neuvádějí) 

ulice Bratří Čapků, Národní třída, třída Míru, náměstí Míru, nábřeţí Edvarda Beneše, 

Denisovy sady 

víceslovné názvy: 

– po předloţce následuje podstatné jméno: předloţka i podstatné jméno se píšou s velkým 

písmenem 

ulice Do Luk, kolonáda K Rybníčku, náměstí Mezi Zahrádkami 

– po předloţce následuje spojení podstatného a přídavného jména: předloţka i přídavné jméno 

se píšou vţdy s velkým písmenem, podstatné jméno se v převáţné většině píše s malým 

písmenem 

K Lesnímu divadlu, Na Staré vinici, Pod Vodárenskou věţí, U Horského pramene, 

U Panského dvora, Za Obecním úřadem 

!!! pokud výše uvedené názvy pojmenovávají STANICI HROMADNÉ DOPRAVY, píší se 

výrazy ulice, třída, náměstí apod. s VELKÝM PÍSMENEM 

Náměstí Svobody, Most Barikádníků 

sídliště: musíme vědět, zda je daný výraz součástí názvu 

– vţdy píšeme s velkým písmenem, jestliţe následuje výraz v 2. p.: Sídliště Antala Staška 
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– pokud součástí názvu není, píše se s malým písmenem: sídliště Jiţní Město 

čtvrť: píšeme vţdy s malým písmenem 

Masarykova čtvrť  

 Jména staveb a jejich jednotlivých částí 

– většina názvů je tvořena spojením podstatného jména chrám, kostel, kaple apod. a tvaru 

2. p. jména dalšího, mezi něţ je vloţeno přídavné jméno svatý 

– s velkým písmenem se píše jen jméno ve 2. p.: chrám sv. Barbory, chrám sv. Jakuba, kostel 

sv. Petra a Pavla 

– následuje-li za osobním jménem jméno obecné, píše se s malým písmenem: kostel 

sv. Tomáše apoštola, kostel sv. Michaela archanděla 

– pokud namísto plného názvu zvolíme jen spojení příd. jména svatý a jména osobního, 

píšeme u obou výrazů velká písmena: Svatý Vít, Svatý Jakub, Svatá Barbora 

!!! Chrám sv. Víta !!!
1
 

– následuje-li po obecných výrazech chrám, kostel, kaple jiné spojení, píše se první výraz 

vţdy s velkým písmenem, ostatní podle toho, co označují: kostel Panny Marie Sněţné, kostel 

Nanebevzetí Panny Marie, kostel Srdce Páně, kostel Andělů stráţných, kostel Povýšení 

sv. Kříţe, kaple Boţího milosrdenství, rotunda Máří Magdalény 

– slova dům, palác, vila se obvykle píšou s malým písmenem: dům U Dvou slunců, Veletrţní 

palác, vila Tugendhat 

– části staveb: Vladislavský sál (Praţského hradu), sjezdový sál Paláce kultury, velký sál 

Rudolfina 

 Jména organizací 

názvy současných států  

– velké písmeno se píše zpravidla jen u prvního slova, u ostatních jen tehdy, jsou-li vlastním 

jménem  

Česká republika, Dánské království / Království dánské, Spolková republika Německo 

názvy historických označení států  

kolísající pravidla: Říše velkomoravská / říše velkomoravská / Velkomoravská říše, F/franská 

říše 

                                                 
1 Jestliţe autor povaţuje danou stavbu za extrémně významnou, můţe zvolit zápis s velkým písmenem (Chrám 

sv. Barbory – Kutná Hora, Chrám Matky b/Boţí – Paříţ aj.), nejedná se o zásadní prohřešek proti pravidlům 

pravopisu. OSOBNĚ NEDOPORUČUJI. 
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!!! s malým písmenem se píšou výrazy: první republika, protektorát Čechy a Morava (ale 

P/protektorát, Říše), britské impérium 

názvy správních oblastí 

– velké písmeno se píše pouze u přídavného jména, a to i v obráceném slovosledu: 

Jihomoravský kraj / kraj Jihomoravský, okres Zlín, okres Praha-východ 

názvy orgánů státní správy a zastupitelských sborů 

– většinou píšeme s velkým písmenem: Poslanecká sněmovna, Úřad vlády ČR, Parlament 

ČR, Ministerstvo dopravy a spojů, Senát (ale schválila to sněmovna) 

školství 

názvy vysokých škol: velké písmeno píšeme, jde-li o oficiální název: Masarykova univerzita, 

Západočeská univerzita, Karlova univerzita v Praze, Vysoká škola ekonomická (stejně 

oficiální názvy fakult – Filozofická fakulta Masarykovy univerzity) 

!!! pokud místo oficiálního názvu uţijeme název utvořený od jména města, v němţ se 

instituce nachází, píšeme s malým písmenem: brněnská univerzita, plzeňská univerzita 

názvy středních a základních škol: rozlišujeme, zda se jedná o jedinou školu v místě 

(Základní škola Vacov), nebo o jednu z mnoha (základní škola v Brně) 

názvy divadel 

– většinou musíme znát oficiální název divadla, nejednoznačná pravidla 

Národní divadlo, Divadlo na Vinohradech, Divadlo Na Zábradlí, Divadlo Na Fidlovačce, 

Divadlo Sklep, Divadlo Na Jezerce, Divadlo v Řeznické, Divadlo v Celetné, Divadlo Karlín, 

Dejvické divadlo, Divadlo Radost, Divadlo Husa na provázku, Divadlo U stolu 

!!! divadlo Semafor 

názvy hospod, restaurací, hotelů 

– v právnických textech vycházíme z obchodního rejstříku – podstatné jméno je častou 

součástí názvu firmy, a proto je nutné jej psát s velkým písmenem 

– v ostatních textech píšeme podstatné jméno s malým písmenem: grandhotel Pupp, 

restaurace Morava, vinárna Myslivna, koupaliště Dţbán 

zástupné názvy 

– u víceslovných vlastních názvů, které se v textu vyskytují opakovaně, není nutné pouţívat 

název celý, ale je možno pouţívat i název zkrácený 

– např. ve spisech obecního úřadu (← Obecní úřad Šakvice), magistrát dále schválil 

(← Magistrát města Brna) 
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– běţnější je ALE ve spisech Obecního úřadu (← Obecní úřad Šakvice), Magistrát dále 

schválil (← Magistrát města Brna) 

– spojí-li se zkrácený název se zájmenem, nejde uţ o zástupné jméno 

– např. ve spisech našeho obecního úřadu, tento magistrát dále schválil 

názvy výrobků, odrůd, plemen 

– s velkým písmenem píšeme jména s ochrannou známkou: sýr Niva, prací prášek Persil, 

automobil Škoda Fabia, minerální voda Poděbradka 

– pokud označení uţijeme jako obecné druhové jméno, píšeme s malým písmenem: prala 

v persilu, jezdil fabií, miloval nivu 

odrůdy, plemena: u rostlin s velkým písmenem (jablko Jonathan, hruška Paříţanka), u 

ţivočichů s malým písmenem (kůň lipicán, ovce merino, pes rotvajler) 

názvy svátků 

– oficiálně uznané svátky píšeme s velkým písmenem: Svátek práce, První máj, Nový rok, 

Květná neděle, Vánoce, Velikonoce, Pondělí velikonoční, Boţí hod vánoční / Hod boţí 

vánoční 

názvy akcí, soutěží, vyznamenání a cen 

– s velkým písmenem se píšou oficiální názvy politických, společenských, obchodních, 

kulturních, sportovních aj. akcí a soutěţí 

Světový pohár ve sjezdovém lyţování, Zlatá deska Supraphonu, Pohár mistrů evropských 

zemí, Jizerská padesátka, Letní olympijské hry 2012 

vyznamenání a ceny: Řád bílého lva, Řád T. G. Masaryka, Nobelova cena, ale medaile Za 

zásluhy 

názvy dokumentů, uměleckých a odborných děl, časopisů apod. 

– s velkým písmenem píšeme oficiální názvy mezinárodních smluv, dohod, dekretů, listin: 

Zlatá bula sicilská, Zákoník práce, Ústava České republiky, Smlouva o Evropské unii, Dekret 

kutnohorský / Kutnohorský dekret 

– s malým písmenem píšeme názvy označující pouze druh písemnosti: občanský průkaz, 

rodný list, cestovní pas, obchodní rejstřík, dohoda o provedení práce 

– s velkým písmenem píšeme jedinečné práce, články, díla, časopisy, pořady: Čítanka pro 

2. třídu základních škol, Písmo svaté, Má vlast, Raněný (socha), Bible kralická / Kralická 

bible, Píseň práce, Lidové noviny, Týden, Televizní noviny 
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 Výsledky ankety 

/ 1 d) 41 %, c) 36 %, b) 23 % | 2 c) 56 %, h) 34 % | 3 a) 48 %, e) 28 %, h) 14 % | 4 c) 92 % 

(97 % učitelů češtiny) | 5 b) 45,5 %, c) 47,8 % | 6 c) 72 %, d) 26 % / 

 

Rozhodněte, kde psát velké a kde malé písmeno: 

1) VÝLET NA LYSOU HORU, BITVA NA BÍLÉ HOŘE, KANCELÁŘ PREZIDENTA 

REPUBLIKY, STŘEDISKO U SLAPSKÉ PŘEHRADY, BUDOVA POŠTY NA MÍROVÉM 

NÁMĚSTÍ, PAMÁTKY MALÉ STRANY, BYDLÍ NA SÍDLIŠTI KAMENNÝ VRCH, 

SPOLKOVÁ REPUBLIKA NĚMECKO, FRANCOUZSKÁ REPUBLIKA, VYSTUPUJEME 

V MARIÁNSKÝCH LÁZNÍCH, VELIKONOCE 

 

2) DVOŘÁKOVA OPERA RUSALKA, HRDINOVÉ ČTVRTKOVÝCH VEČERNÍČKŮ 

KŘEMÍLEK A VOCHOMŮRKA, SLOVNÍK SPISOVNÉ ČEŠTINY PRO ŠKOLU A 

VEŘEJNOST, V KOMÍNĚ HVÍZDÁ MELUZÍNA, KOSTELEC NAD ČERNÝMI LESY 

 

3) NAVŠTÍVILI JSME STARÉ MĚSTO V PRAZE, V POHÁDKÁCH VYSTUPUJÍ 

POLEDNICE, VÍLY I TRPASLÍCI, ODJEL DO SEVERNÍ AMERIKY, STŘEDOZEMNÍ 

MOŘE, BRATR ABSOLVOVAL LÉKAŘSKOU FAKULTU UNIVERZITY KARLOVY 

V PRAZE, ROKYTNICE V ORLICKÝCH HORÁCH, HUSITÉ PRAŢSKÉHO KŘÍDLA SE 

NAZÝVALI PRAŢANÉ, SOUHVĚZDÍ VELKÝ VŮZ, DOVOLENÁ NA JIŢNÍM 

SLOVENSKU, HRANICE KANADY A SPOJENÝCH STÁTŮ AMERICKÝCH, ČÁST 

VÁCLAVSKÉHO NÁMĚSTÍ, VYSTOUPÍME NA MŮSTKU, LÁZNĚ BĚLOHRAD, 

SLÁVISTÉ A SPARŤANÉ SE PŘEKŘIKOVALI, NAVŠTÍVILI JSME KOZÍ HRÁDEK, 

NÁDRAŢÍ PRAHA – SMÍCHOV, MARIÁNSKÉ LÁZNĚ, SPOJENÉ KRÁLOVSTVÍ 

VELKÉ BRITÁNIE A SEVERNÍHO IRSKA 

 

4) VÁNOCE, JAN AMOS KOMENSKÝ, UČITEL NÁRODŮ, OBCHODNÍ DŮM KOTVA, 

MINISTERSTVO ŠKOLSTVÍ, MLÁDEŢE A TĚLOVÝCHOVY, BYDLÍM V ULICI 

BRATŘÍ ČAPKŮ, FILM O KAČERU DONALDOVI, VESELICE O MASOPUSTU, 

BRATR MĚL PŘIJET BRNĚNSKÝM DRAKEM, OBRAZ MISTRA MIKOLÁŠE ALŠE, 

SÝR BLAŤÁCKÉ ZLATO, ŘÁD BÍLÉHO LVA, CHODÍM NA ZÁKLADNÍ ŠKOLU 

V HROCHOVĚ TÝNCI, RADA BEZPEČNOSTI ORGANIZACE SPOJENÝCH NÁRODŮ, 

JIŢNÍ EVROPA, BLÍZKÝ VÝCHOD, LATINSKÁ AMERIKA, MLÉČNÁ DRÁHA 

 

5) ŠVÝCARSKÁ KONFEDERACE, DÁNSKÉ KRÁLOVSTVÍ, KRÁLOVSTVÍ DÁNSKÉ, 

HRUBÝ JESENÍK, CHRÁM SV. VÍTA, ARMÁDA ČESKÉ REPUBLIKY, PRAŢSKÉ 

JARO, PATNÁCTÉ ZIMNÍ OLYMPIJSKÉ HRY, HORA SVATÉHO ŠEBESTIÁNA, ALEJ 

SVOBODY, HOTEL SLOVAN, ULICE ELIŠKY KRÁSNOHORSKÉ, POLOOSTROV 

PYRENEJSKÝ, PRŮLIV DARDANELSKÝ, MYS DOBRÉ NADĚJE, TŘÍDA KAPITÁNA 

JAROŠE, MARŤAN, PETR VELIKÝ 

 

6) DUCH SVATÝ, SVATÁ TROJICE, MISTR VYŠEBRODSKÝ, SVATÝ OTEC, 

ČERVENÁ KARKULKA, PRAŢAN, MASARYKOVEC, PANNA ORLEÁNSKÁ, 

LADISLAV POHROBEK, SOUHVĚZDÍ PANNY, NOVÝ SVĚT (AMERIKA), 

HAVAJSKÉ OSTROVY, VYSOKÉ TATRY, OHŇOVÁ ZEMĚ, SEVERNÍ LEDOVÝ 

OCEÁN, SKALNATÉ PLESO, DIVOKÁ ORLICE, HORNÍ PLANÁ, NÁMĚSTÍ POD 

KAŠTANY, MOST BARIKÁDNÍKŮ, SADY VRCHLICKÉHO, ZASTÁVKA MOST 
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BARIKÁDNÍKŮ, CHRÁM PANNY MARIE PŘED TÝNEM, KOSTEL SVATÉHO 

MARTINA VE ZDI, SÁZAVSKÝ KLÁŠTER, BETLÉMSKÁ KAPLE, ŠPANĚLSKÝ SÁL 

HRADU, SVATOJAKUBSKÝ CHRÁM, KAPLE BETLÉMSKÁ, DIVADLO SEMAFOR 

 

7) JIHOČESKÝ KRAJ, OKRES BRNO-VENKOV, VELKOMORAVSKÁ ŘÍŠE, ÚŘAD 

VLÁDY ČESKÉ REPUBLIKY, KLUB PŘÁTEL POEZIE, BANÍK OSTRAVA, 

AKADEMIE VĚD ČESKÉ REPUBLIKY, DIVADLO J. K. TYLA, DIVADLO NA 

VINOHRADECH, NÁRODNÍ DIVADLO, BIBLE KRALICKÁ, ČASOPIS NAŠE ŘEČ, 

AUTOMOBIL ŠKODA FAVORIT, NAPOLEONSKÉ VÁLKY, VELKÁ FRANCOUZSKÁ 

REVOLUCE, DRUHÁ SVĚTOVÁ VÁLKA, ČESKÉ VYSOKÉ UČENÍ TECHNICKÉ, 

KINO BLANÍK, DIVADELNÍ FAKULTA AKADEMIE MÚZICKÝCH UMĚNÍ, PÍSMO 

SVATÉ, PRVNÍ MÁJ, ŠTĚDRÝ DEN, HROMNICE, ADVENT, SVATODUŠNÍ SVÁTKY, 

KAREL ČTVRTÝ, PTÁK OHNIVÁK, LUŢICKÝ SRB, SOKOL, ESKYMÁK, 

MORAVSKÝ SLOVÁK, VINÁRNA U TŘÍ BÍLÝCH BERÁNKŮ, RESTAURACE 

MODRÁ HVĚZDA, DŮM MÓDY 

 

8) ZNÁMÝM UMĚLCEM DOBY KARLOVY BYL MISTR THEODORIK, JENŢ 

VYZDOBIL KAPLI SVATÉHO KŘÍŢE NA KARLŠTEJNĚ. OBDIVOVALI JSME SE 

LÍBEZNÝM RENESANČNÍM MADONÁM V ŘÍMSKÉ GALERII. NEJVÍCE NÁS 

ZAUJALA RAFFAELOVA SIXTINSKÁ MADONA. Z PRAVĚKU SE DOCHOVAL 

TEHDEJŠÍ IDEÁL ŢENSKÉ KRÁSY, TJ. VĚSTONICKÁ VENUŠE, OBJEVENÁ U 

DOLNÍCH VĚSTONIC NA JIŢNÍ MORAVĚ.  

 

9) DOJELI JSME NAŠÍ STAŘIČKOU FELICIÍ AŢ DO NOVÉHO MAŠOVA. AUTO 

ZAČALO CESTOU STÁVKOVAT, A PROTO JSME JE ODVEZLI RADĚJI DO SERVISU 

V ULICI POD SVAHEM. NAPROTI OPRAVNĚ BYLA RESTAURACE U ČERNÉHO 

KONĚ, KAM JSME SI ZAŠLI NA OBĚD. JÁ JSEM SI OBJEDNAL ČÍNU A PETR 

PRAVOU ITALSKOU PIZZU. OBA JSME VYPILI DVĚ PLZNĚ A PETR VYKOUŘIL 

TŘI MALBORA. POTOM JSME OD KONĚ POKRAČOVALI K DELVITĚ NA NÁMĚSTÍ 

KRÁLE JIŘÍHO Z PODĚBRAD A KOUPILI SI TAM DVA DALAMÁNKY. V BLÍZKÉM 

SUPERMARKETU GLOBUS NÁS NIC NEZAUJALO, PROTO JSME SE RADĚJI 

STAVILI V MALÉ DROGERII, KDE JSME SI KOUPILI OPALOVACÍ KRÉM ZNAČKY 

ASTRID. A PROTOŢE BYLO STÁLE VĚTŠÍ HORKO, ŠLI JSME SE VYKOUPAT NA 

KOUPALIŠTĚ POHODA. 

 

10) KDO SE CHCE V BUDOUCNU VĚNOVAT MEDICÍNĚ, PODÁVÁ SI PŘIHLÁŠKU 

TŘEBA NA LÉKAŘSKOU FAKULTU MASARYKOVY UNIVERZITY, TJ. V BRNĚ. 

ZÁJEMCŮM O STUDIUM CIZÍCH JAZYKŮ LZE DOPORUČIT MJ. JIHOČESKOU 

UNIVERZITU, MASARYKOVU UNIVERZITU, UNIVERZITU KARLOVU NEBO 

UNIVERZITU PALACKÉHO. ASI JE ZBYTEČNÉ UVÁDĚT MĚSTA SPJATÁ S VÝŠE  

UVEDENÝMI UNIVERZITAMI, TEDY ČESKÉ BUDĚJOVICE, BRNO, PRAHU A 

OLOMOUC. V ÚSTÍ NAD LABEM SE DNES NACHÁZÍ UNIVERZITA J. E. PURKYNĚ. 

SLEZSKOU UNIVERZITU BYSTE JISTĚ SPRÁVNĚ UMÍSTILI DO OPAVY. NA 

VŠECH VÝŠE JMENOVANÝCH VYSOKÝCH ŠKOLÁCH NAJDETE MJ. KATEDRU 

SLAVISTIKY, KDE BYSTE MOHLI STUDOVAT NAPŘ. POLŠTINU, NEBO KATEDRU 

BOHEMISTIKY. 

 

11) POUČENÍ O PSANÍ VELKÝCH PÍSMEN NAJDETE MJ. V PRAVIDLECH 

ČESKÉHO PRAVOPISU, VYDANÝCH ÚSTAVEM PRO JAZYK ČESKÝ AKADEMIE 

VĚD ČESKÉ REPUBLIKY – ZEJMÉNA V KAPITOLE TYPY VLASTNÍCH JMEN 
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PODLE POJMENOVANÉ SKUTEČNOSTI. ÚSPĚŠNOU AMERICKOU HRU UVEDLA 

UŢ NEJMÉNĚ ČTYŘI ČESKÁ DIVADLA: Z PRAŢSKÝCH SCÉN DIVADLO 

V DLOUHÉ A DIVADLO NA FIDLOVAČCE, LIBERECKÉ DIVADLO F. X. ŠALDY, 

Z MORAVSKÝCH NÁRODNÍ DIVADLO BRNO. LIDÉ, KTEŘÍ SE VRACEJÍ 

Z KANÁRSKÝCH OSTROVŮ, SI ČASTO PŘIVÁŢEJÍ SEMENA DATLOVNÍKU 

PHOENIX CANARIENSIS. TOMÁŠ VERNER SE STAL MISTREM EVROPY 

V KRASOBRUSLENÍ.  

 

12) K NEJDŮLEŢITĚJŠÍM SVÁTKŮM VE SPOJENÝCH STÁTECH AMERICKÝCH 

PATŘÍ DEN DÍKŮVZDÁNÍ, V ČESKÉ REPUBLICE NAPŘ. HNED 1. DEN ROKU, TJ. 

DEN OBNOVY SAMOSTATNÉHO ČESKÉHO STÁTU. PO TZV. SAMETOVÉ 

REVOLUCI BYLA OBNOVENA TRADICE DNE MATEK, KTERÝ BYL U NÁS 

ZAVEDEN PO VZNIKU ČESKOSLOVENSKÉ REPUBLIKY, ALE ANI MEZINÁRODNÍ 

DEN ŢEN, TYPICKÝ SVÁTEK TOTALITNÍHO OBDOBÍ, NEVZAL ZASVÉ. MARNĚ 

BYSTE VŠAK V KALENDÁŘI HLEDALI SVÁTKY SPJATÉ S ÚNOROVÝMI, 

ŘÍJNOVÝMI A JINÝMI VÍTĚZSTVÍMI ČESKOSLOVENSKÝCH NEBO SOVĚTSKÝCH 

PRACUJÍCÍCH. KE STÁTNÍM SVÁTKŮM SE NAOPAK PŘIŘADIL 17. LISTOPAD, 

DEN BOJE ZA SVOBODU A DEMOKRACII.  

 

13) KAREL ČTVRTÝ, LADISLAV POHROBEK, SVATÝ OTEC, SEVEŘANÉ, ČEŠTÍ 

BRATŘI, LUŢIČTÍ SRBOVÉ, UKRAJINCI, MOHAMEDÁNI, DONCHUÁN, 

FRANTIŠKÁN, SPOR RUCHOVCŮ A LUMÍROVCŮ, SPARŤAN, LUTERÁN, 

POLITICKÝ SPOR MEZI STAROČECHY A MLADOČECHY, VÝSTAVA O ZVYCÍCH 

STAROČECHŮ, MISTR JAN HUS, NOSITEL ŘÁDU BÍLÉHO LVA 

 

14) JIŢNÍ EVROPA, STARÝ SVĚT (= EVROPA), BALKÁN, DÁLNÝ VÝCHOD, 

PRAHA-VÝCHOD, HORNÍ SLEZSKO, DOLNÍ SLEZSKO, OPAVSKÉ SLEZSKO, 

POLSKÉ SLEZSKO, TĚŠÍNSKÉ SLEZSKO, EUROREGION TĚŠÍNSKÉ SLEZSKO, 

PYRENEJSKÝ POLOOSTROV, POLOOSTROV PYRENEJSKÝ, VODOPÁDY 

VIKTORIINY, NIAGARSKÉ VODOPÁDY, KRALICKÁ BIBLE, BIBLE KRALICKÁ 

 

15) IVANOVICE NA HANÉ, MĚSTEC KRÁLOVÉ, STARÉ MĚSTO U UHERSKÉHO 

HRADIŠTĚ, MARIÁNSKÉ HORY, MALÁ STRANA, SÍDLIŠTĚ FIFEJDY, SÍDLIŠTĚ 

ANTALA STAŠKA, PARLAMENT ČESKÉ REPUBLIKY, VLÁDA ČR, ÚŘAD VLÁDY 

ČR, MINISTERSTVO FINANCÍ ČR, MAGISTRÁT HLAVNÍHO MĚSTA PRAHY, 

PRAŢSKÝ MAGISTRÁT, ZASTUPITELSTVO MĚSTA DĚČÍN, OLOMOUCKÝ KRAJ, 

KRAJ OLOMOUCKÝ, KRAJ HLAVNÍ MĚSTO PRAHA, KRAJ VYSOČINA, OBECNÍ 

ÚŘAD HORNÍ LHOTA 

 

16) MEZINÁRODNÍ ČERVENÝ KŘÍŢ, ČESKÝ ČERVENÝ KŘÍŢ, ČERVENÝ KŘÍŢ, 

CHARTA ORGANIZACE SPOJENÝCH NÁRODŮ, CHARTA 77, SBÍRKA ZÁKONŮ ČR, 

ČESKÁ HYMNA KDE DOMOV MŮJ, PRAŢSKÉ POVSTÁNÍ, SELSKÁ POVSTÁNÍ, 

HUSITSKÉ BITVY, PRVNÍ SVĚTOVÁ VÁLKA, TŘICETILETÁ VÁLKA, VÁLKA 

SEVERU PROTI JIHU, VÁLKA RŮŢÍ, VELKÁ FRANCOUZSKÁ REVOLUCE, 

VÍTĚZNÝ ÚNOR  

 

17) ZELENOHORSKÝ RUKOPIS, RUKOPIS ZELENOHORSKÝ, LEGENDA O SVATÉM 

PROKOPU, RAISOVI ZAPADLÍ VLASTENCI, TYLOVSKÁ DIVADELNÍ TRADICE, 

MÁCHOVSKÝ ROMANTISMUS, ČASOPIS NAŠE ŘEČ, RUBRIKA JAZYKOVÁ 

ZÁKAMPÍ V LIDOVÝCH NOVINÁCH, ROZHLASOVÁ RELACE DOBRÉ JITRO, 
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TÝDEN DĚTSKÉ KNIHY, FESTIVAL PRAŢSKÉ JARO, OLYMPIJSKÉ HRY, LETNÍ 

OLYMPIJSKÉ HRY 2012 

 

18) VELIKONOČNÍ TÝDEN, ZELENÝ ČTVRTEK, PONDĚLÍ VELIKONOČNÍ, BOŢÍ 

HOD VELIKONOČNÍ, HOD BOŢÍ VÁNOČNÍ, VELIKONOČNÍ PONDĚLÍ, ČERVENÉ 

PONDĚLÍ, VELKÝ PÁTEK, ŠKAREDÁ STŘEDA, POPELEČNÍ STŘEDA, ŠTĚDRÝ 

DEN, ADVENT, SABAT, VÁNOČNÍ SVÁTKY, VELIKONOČNÍ SVÁTKY, HROMNICE 

 

 


